
Une pincée d’autonomie, un zeste de bonne volonté 
et une grande marmite de générosité… Ce sont les 
ingrédients du Bled. Alors, depuis deux ans, les initiatives 
réussies se succèdent. Le groupe pilote, loin d’être 
débordé par toutes ces activités (Give Box, Repair 
café, SEL, poulailler, verger, rucher, potager, four à 
pain, fêtes de quartier, GASAP, cours de cuisine, cycle 
de conférences), en demande toujours plus ! Entretien 
avec Émilie et Dominique sur le succès de leur recette 
politique. 
Ce projet est porté par une envie éthique de vivre la politique au quotidien, 
au sens beau du mot politique. C’est vivre la politique à travers des projets 
concrets dans la cité : améliorer nos vies, la vie de nos enfants et la vie 
de gens que l’on ne connait pas. En terme politique, le fonctionnement du 
groupe pilote est extraordinaire. Il n’y a pas une tête, il y a vraiment treize 
têtes qui sont là, c’est comme vivre la sociocratie. Une parole vaut une 
parole, comme dans le SEL où un service vaut un service. On prend plaisir à 
se rencontrer, plaisir à savoir qu’on peut compter les uns sur les autres. 

Le plus stimulant, c’est que c’est incroyable comme ça marche. Il y a quelque 
chose d’assez surréaliste. Autour du groupe pilote il y a comme une seconde 
couronne, une soixantaine de personnes qui ont intégré les différents 
projets en dehors du groupe. Mais au-delà, on a aussi le sentiment de faire 
partie d’un mouvement plus grand encore. Sur la page facebook du Bled, 
il y a des amis qui sont du Canada, d’Espagne ou d’Italie. Le Bled c’est une 
goutte d’eau, c’est un petit plaisir berchemois, mais on voit que ça peut 
permettre de créer une motivation ailleurs. C’est là que ça devient politique 
aussi. Ce n’est pas seulement nous, il y a tout un réseau et, tout ça, ça peut 
changer les habitudes des gens. L’avenir, on le voit avec encore plus de 
projets et peut être avec plus de synergies encore avec les partenaires qui 
existent dans la commune. Les idées continuent de fourmiller. Par exemple, 
on voudrait adapter pour des objets le concept du SEL existant pour les 
services. Comme ça, si on a une machine à faire des crêpes, on pourra la 
mettre à disposition pour que d’autres puissent en profiter. Mais il faut aussi 
être attentif à ce qu’il se passe autour de notre projet pour le ramener au 
Bled. C’est ça l’esprit du bled, on est toujours heureux d’y revenir ! 

Een snuifje autonomie, een sprankeltje goede wil en een 
grote klodder vrijgevigheid ... dat zijn de ingrediënten 
van Bled. Al twee jaar lang volgen de initiatieven zich 
op, mét succes. En de pilootgroep, die maar niet genoeg 
van de activiteiten kan krijgen (Give Box, Repair Café, 
Lokaal Ruilsysteem (LRS), kippenhok, moestuin, bijenkorf, 
groentetuin, broodoven, wijkfeesten, SAGAL, kooklessen, 
conferentiecycli), blijven maar om meer vragen! Een 
gesprek met Emilie en Dominique over het succes van hun 
politiek recept. 
Dit project wordt gedreven door een ethisch verlangen om dagelijks politiek 
te bedrijven, in de mooie zin van het woord. Politiek bedrijven met concrete 
projecten voor de wijk: onze leefkwaliteit verbeteren, maar ook die van 
onze kinderen en van de mensen die we niet kennen. Op het vlak van beleid 
heeft onze pilootgroep een uitstekende werking. Er staat niet 1 persoon aan 
het hoofd maar wel 13, net zoals in een sociocratie. Een woord is een woord, 
zoals in het LRS een dienst een dienst is. We nemen er genoegen in elkaar te 
ontmoeten en te weten dat we op elkaar kunnen rekenen. 

Het meest stimulerende is dat het zo goed werkt! Het heeft een 
surrealistisch kantje! De pilootgroep wordt omhelst door een tweede 
krans bestaande uit een zestigtal personen die zich buiten de groep bij 
de verschillende projecten betrekken. Maar daarbovenop hebben we ook 
het gevoel dat we ook van een grotere beweging deel uitmaken. Op de 
Facebook-pagina van Bled hebben we vrienden uit Canada, Spanje of Italië. 
Bled is een druppel water, een Berchems pleziertje, maar we zien dat het 
ook elders voor beweging kan zorgen. En hier wordt het politiek getint. 
Het gaat niet enkel meer om ons, maar om een heel netwerk, en dat kan 
een werkelijke impact op de gewoontes van de mensen hebben. We kijken 
naar de toekomst met nóg meer projecten en wie weet met nog meer 
samenwerkingen met de bestaande partners uit de gemeente. De ideeën 
blijven maar verder borrelen. We zouden bijvoorbeeld hetzelfde principe 
als het LRS willen toepassen, maar dan voor objecten. Zo zouden we, als 
we over een pannenkoekenmachine beschikken, deze ter beschikking van 
de andere kunnen stellen zodat ze er ook gebruik van kunnen maken. Maar 
we moeten ook attent zijn op wat er rondom ons project gebeurt om deze 
ideeën eventueel naar Bled te brengen. Dat is de spirit van Bled, iedereen is 
blij om ernaar terug te keren !
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La Cité Modèle de Laeken : une surface totale de dix-
sept hectares, quinze tours et plus de mille logements 
sociaux. L’espace est remarquable pour développer un 
projet de quartier durable… si l’on parvient à mobiliser 
les populations. C’est le défi qu’ont décidé de relever 
les bénévoles du groupe pilote. Si le bâti sera bientôt 
rénové, il est temps de rénover les mentalités aussi ! 
 
Notre fil conducteur, c’est la volonté qu’on a d’œuvrer pour la qualité de la 
vie dans la cité. Actuellement, Le Foyer Laekenois est en train de rénover 
le bâti sur l’ensemble du parc. De notre côté, nous proposons de rénover les 
mentalités. Le problème ici, c’est que la mentalité du citoyen responsable, 
fier de son quartier, cela n’existe pas. Il n’y a pas vraiment d’identité de 
quartier. Ceci s’explique sans doute car nous sommes dans une cité de 
logements sociaux où les habitants sont des locataires en transit qui y 
investissent peu. Ces derniers n’y voient pas leur avenir et cherchent plutôt 
à en sortir pour aller “réussir” ailleurs. Mais même si nombre de personnes 
ne voient pas leur avenir ici, nous pensons qu’elles ne peuvent rester 
pendant des périodes parfois longues sans rien faire, comme en suspens. 
Notre sentiment est que s’investir dans la cité et pour elle permet d’y faire 
de multiples apprentissages et d’acquérir de nombreux savoirs que l’on peut 
toujours emporter avec soi par la suite. Cela peut être un investissement 
pour soi ! 
 
Ah, si les gens s’y mettaient, si les espaces disponibles étaient investis, 
ça changerait tout, puisqu’il y en a ! Le compost, le potager collectifs, le 
verger, les ruches, les nichoirs entre autres projets, sont autant d’initiatives 
complémentaires qu’on a décidé de lancer pour travailler entre autre à 
une identité positive par le biais de l’environnement. L’un des objectifs 
est de sensibiliser les gens sur des questions environnementales et 
interconnectées : la biodiversité, l’alimentation, le recyclage… Mais ces 
espaces doivent aussi être des lieux de rencontres où les gens peuvent 
discuter et échanger des savoirs et des savoir-faire. Autre exemple, 
pourquoi ne pas dédier le parc de la cité à la biodiversité ? Ce serait une 
première !   On espère vraiment provoquer des changements de mentalités 
et de comportements, mais cela prendra du temps. Quoi qu’il en soit, on voit 
que l’on devient un partenaire reconnu des gestionnaires de la cité qui nous 
soutiennent bien. Et déjà, nous parlons moins sur le mode de la plainte, alors 
que de plus en plus nous envisageons les choses sur le mode de la recherche 
de solutions, en étant acteurs. Enfin, nous sommes convaincus qu’une 
approche individuelle ne nous amène nulle part ! C’est pour ça qu’il faut 
mener des actions collectives.

 
De Modelwijk van Laken: een totale oppervlakte van 17 
hectare, 15 torens en meer dan duizend sociale woningen. 
Het is een merkwaardige ruimte om een duurzaam 
wijkproject uit te bouwen ... als we de bevolking 
meekrijgen. Dat is de uitdaging die de vrijwilligers van 
de pilootgroep willen aangaan. De gebouwen mogen dan 
weldra gerenoveerd zijn, onze mentaliteit heeft ook een 
beurt nodig !
Onze rode draad wordt gesponnen door de wil om voor een betere 
levenskwaliteit in de wijk te ijveren. Tegenwoordig renoveert de 
Lakense Haard de gebouwen in het hele park. Wij willen de mentaliteit 
een opfrisbeurt geven. Het probleem hier is dat een verantwoordelijke 
burgermentaliteit, met mensen die fier zijn op hun wijk, niet bestaat. Er 
bestaat geen werkelijke wijkidentiteit. Dit heeft ongetwijfeld een verklaring 
omdat we ons in een sociale woonwijk bevinden waar de bewoners 
transithuurders zijn die weinig investeren. Ze zien er hun toekomst niet en 
willen er eerder weg om elders ‘succes te oogsten’. Ook al zien sommigen 
hier geen toekomst voor zich weggelegd, wij denken dat het niet mogelijk is 
dat ze hier - soms geruime tijd - blijven zonder ook maar iets te ondernemen, 
als waren ze on hold geplaatst. Wij zijn van mening dat als je in de wijk 
investeert, je hier iets uit leert en heel wat kennis kan opdoen die je in de 
toekomst nog altijd kan gebruiken. Het kan dus een investering in jezelf zijn ! 
 
En als de mensen zich hiermee zouden bezighouden, als men zou investeren 
in de beschikbare ruimte, wel, dat zou alles veranderen! Compost, collectieve 
moestuinen, boomgaarden, bijenkorven, vogelkastjes enz. zijn stuk voor stuk 
complementaire initiatieven die we hebben wille lanceren om onder andere 
aan een positieve identiteit te werken, hand in hand met het milieu. Een van 
de doelstellingen is de mensen sensibiliseren over milieu- en milieugebonden 
kwesties: biodiversiteit, voeding, recyclage, ... Maar deze ruimtes moeten 
ook ontmoetingsplekken zijn waar mensen een praatje kunnen slaan, kennis 
en knowhow kunnen uitwisselen. Ander voorbeeld: waarom het park van de 
wijk niet in het kader van biodiversiteit plaatsen? Dat zou pas een première 
zijn! We hopen echt dat we een mentaliteits- en gedragsverandering kunnen 
op gang brengen, maar dat vraagt natuurlijk tijd. Wat er ook van zij, we 
zien dat we een erkende partner van de beheerders van de wijk worden, 
die ons goed steunen. En we pakken de dingen al minder aan door te klagen, 
maar eerder door oplossingen te zoeken en actie te ondernemen. We zijn er 
ten slotte van overtuigd dat een individuele aanpak nergens toe leidt. Net 
daarom moeten we tezamen de handen uit de mouwen steken !

Tout un programme pour  
rénover les mentalités

Een heel programma voor  
een nieuwe mentaliteit
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Le quartier de la Roue à Anderlecht est une ancienne 
cité ouvrière faite de petites maisons qui côtoient 
désormais de plus grands bâtiments. Le projet de quartier 
durable s’est attaché depuis le début à renforcer la 
cohésion sociale entre des habitants d’origines sociales 
et culturelles différentes. Rencontre avec Sandra du 
groupe pilote. 
Par son histoire, le quartier a depuis longtemps une identité propre à laquelle 
les habitants sont attachés. Avant le lancement du projet de quartier 
durable, nous avons bénéficié des ateliers urbains initiés par la commune 
où nous avons pu mener un travail collectif et participatif de trois ans qui 
visait la rénovation urbanistique du quartier. C’est sur ce réseau d’habitants 
existant et les savoirs qu’ils ont constitués que nous avons élaboré notre 
projet de quartier durable : la création d’un verger, d’un compost, la gestion 
des déchets et du patrimoine.  
 
La particularité de notre groupe est qu’il est très mixte. Nous sommes 
issus de cultures différentes et nous regroupons des personnes de trente 
à nonante deux ans ! Cela nous permet de travailler sur des actions 
pluriculturelles et intergénérationnelles  enrichissantes où aucun projet ne 
doit entraver la participation de quiconque. Nos différences ne sont pas 
des obstacles et jusqu’ici, cela fonctionne plutôt bien ! Lorsqu’on prépare 
une fête, par exemple, la cuisine est faite par tout le monde. Dès lors, la 
diversité de choix des mets, représentative de notre diversité, permet à 
chacun de venir à cette fête en étant sûr de trouver un plat à son goût. 
Aussi, le fait qu’on aille vers des personnes que l’on qualifie parfois de 
défavorisées libère ces dernières de certains complexes ou réticences 
qu’elles pourraient avoir dans le fait de participer à un projet collectif. 
Le quartier durable aide à être solidaire et permet à certaines personnes 
de prendre confiance en elles en se sentant utiles, entendues, actives. 
Humainement, c’est une richesse importante de pouvoir grandir en tant que 
citoyen. 

De wijk Het Rad in Anderlecht is een oude arbeiderswijk 
van kleine huisjes die nu naast grotere gebouwen staan. 
Het duurzame wijkproject streeft al sinds het begin naar 
meer sociale cohesie tussen bewoners met verschillende 
sociale en culturele achtergronden. Een ontmoeting met 
Sandra van de stuurgroep.
Door haar geschiedenis heeft de wijk al heel lang een eigen identiteit 
waaraan de bewoners gehecht zijn geraakt. Vóór de lancering van het 
duurzame wijkproject genoten we van stadsateliers, een initiatief van de 
gemeente, die een gezamenlijk en participatief werk van drie jaar mogelijk 
maakten, met het oog op de stedenbouwkundige vernieuwing van de wijk. 
We steunden op dit bestaand netwerk van bewoners en de kennis die zij 
vergaarden voor de uitwerking van ons duurzame wijkproject: de aanleg 
van een boomgaard, een composthoop, en afval- en erfgoedbeheer.  
 
Wat onze groep zo bijzonder maakt, is dat ze heel gemengd is. We komen 
uit heel verschillende culturen en verenigen mensen van dertig tot 
tweeënnegentig jaar! Zo kunnen we werken aan verrijkende multiculturele 
en intergenerationele acties waarin geen enkel project de medewerking van 
wie dan ook in de weg hoeft te staan. Onze verschillen zijn geen obstakels. 
En tot nu toe werkt dat redelijk goed! Wanneer we bijvoorbeeld een feest 
voorbereiden, maakt iedereen eten klaar. Dankzij de grote verscheidenheid 
aan gerechten, die symbool staan voor onze diversiteit, kan iedereen naar 
dit feest komen in deze zekerheid dat hij wel iets lekkers zal vinden. Het 
feit dat we ons ook richten tot mensen die soms als minderbeeld worden 
bestempeld, bevrijdt hen bovendien van bepaalde complexen of een 
terughoudendheid die ze in andere omstandigheden zouden kunnen ervaren 
in een collectief project. De duurzame wijk helpt solidair te zijn en geeft 
bepaalde personen zelfvertrouwen omdat ze zich nuttig, begrepen en actief 
voelen. Het is een enorme, humane rijkdom om als burger te kunnen groeien.

Vivre les différences

Proef de verschillen

  “

  “
“

“

La Roue

+



Le quartier durable du Pinoy existe depuis 2008, dans une 
commune où il fait plutôt bon vivre. Le quartier regroupe 
18 rues et un public assez mixte : maisons familiales avec 
jardin et garage, buildings chics, logements sociaux et 
bureaux. Rencontre avec France, autour d’un des projets 
importants du quartier : le compost collectif. 
Le compost de quartier s’est développé vite, même si les budgets sont 
arrivés par la suite. Nous étions tellement motivés que nous avons 
commencé avec du matériel de récupération. La commune nous a offert 
la clôture et nous a cédé un terrain pour le compostage. Une fois que l’on 
a eu les subventions, on a pu construire la cabane à outils. On a deux 
permanences et le compost tourne avec une centaine d’utilisateurs. Le 
snack et l’épicerie du quartier utilisent également le compost, cela fait un 
apport volumineux hebdomadaire qui nous permet de produire 1m3 d’engrais 
par mois. On produit un engrais bien riche qu’on a analysé et qui n’a pas de 
teneur en métaux lourds ou produits toxiques. 

Les gens viennent au compost pour de nombreuses raisons : limiter leurs 
déchets, économiser les sacs poubelle, parler, se promener, rendre à la 
terre ce qui est à la terre, avoir de l’engrais pour leur jardin… Ce qui n’a pas 
été facile, c’est d’expliquer que le projet est participatif et que ce n’est 
pas parce que je suis de permanence que c’est mon compost. C’est notre 
compost de quartier et chacun peut y participer. Pour le faire comprendre, 
il faut se rendre le moins indispensable possible, ce qui nous oblige à nous 
arranger, à faire plusieurs jeux de clés et surtout à faire confiance. Il ne 
faut pas vouloir tout contrôler et accepter que les choses peuvent prendre 
du temps… On vise aussi un minimum d’investissement des visiteurs, dans 
le sens où les gens qui viennent sont nécessairement amenés à rencontrer 
quelqu’un. Ce compost n’est pas juste un service que nous proposons : 
nous ne sommes pas des employés communaux ni une déchetterie. Si on ne 
demande pas forcément que les utilisateurs “retournent” le compost pour 
en bénéficier, par exemple, nous demandons, au moins, d’entrer dans une 
relation positive et plaisante. Et jusqu’ici, ça marche plutôt bien !

 
Duurzame wijk Pinoy bestaat sinds 2008, in een gemeente 
waar het redelijk goed leven is. De wijk groepeert 
18 straten en een nogal gemengd publiek: gezinswoningen 
met tuin en garage, chique buildings, sociale woningen 
en kantoren. We spraken met France over een van 
de belangrijke projecten van de wijk: collectief 
composteren!
Wijkcomposteren is heel snel gegroeid, ook al zijn de budgetten pas 
later gekomen. We waren zo gemotiveerd dat we zijn begonnen met 
recuperatiemateriaal. De gemeente gaf ons de omheining cadeau en 
kende ons een terrein voor de compostering toe. Zodra we de subsidies 
hadden, konden we het gereedschapshuisje beginnen bouwen. We hebben 
twee permanenties en we composteren met een honderdtal gebruikers. 
Ook de snackbar en kruidenierszaak van de wijk maken gebruik van de 
composthoop. Dat levert een wekelijks volume op waarmee we 1 m3 meststof 
per maand kunnen maken. We produceren een rijke meststof die we 
analyseerden en die geen zware metalen of giftige producten bevat. 

Mensen komen om talloze redenen naar de composthoop: hun afval beperken, 
besparen op vuilniszakken, een praatje maken, wandelen, aan de aarde 
teruggeven wat haar toebehoort, meststof voor de tuin vergaren ... Wat 
niet gemakkelijk is geweest, was uitleggen dat het project participatief is 
en dat het niet is omdat ik de permanentie doe dat het ook mijn compost 
is. Het is onze wijkcompost, en iedereen mag meehelpen. Om dat te doen 
doordringen, moet je je zo min mogelijk onmisbaar maken. Dat noodzaakt 
ons tot een goede organisatie. We moesten verschillende sleutels laten 
maken en vooral vertrouwen hebben. Je mag niet alles willen controleren 
en moet aanvaarden dat de dingen soms tijd vragen ... We willen ook een 
minimum aan investering van de bezoekers, in die zin dat de mensen die 
komen noodzakelijkerwijs iemand moeten ontmoeten. Die compostering is 
niet gewoon een dienst die wij aanbieden ... We zijn geen gemeentewerkers 
en geen containerpark. We vragen niet noodzakelijk dat de gebruikers de 
compost “terugnemen” om er gebruik van te maken, bijvoorbeeld, maar we 
vragen wel om op zijn minst op een positieve en aangename manier met 
elkaar om te gaan. En tot nu toe werkt dat prima !

Faire confiance aux autres

Vertrouwen op anderen
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Au bord de la Forêt de Soignes, le Coin du balai se montre 
énergique depuis plus de deux ans par le biais de projets 
qui vont des bacs potagers collectifs à la création d’une 
application Iphone pour améliorer la mobilité. Rencontre 
avec Nolwenn et Claude du groupe pilote.
Au début, notre ambition était très grande. Nous voulions mettre en place 
un verger, un rucher, un jardin potager, un poulailler, des parkings pour 
les vélos, des achats groupés énergétiques… mais les rapports que l’on 
entretenait avec l’administration ne permettaient pas de les concrétiser. 
Pour contrebalancer nos difficultés et arriver à nos fins, nous avons décidé 
de répondre à l’appel à projets des quartiers durables. Au moment de 
l’élaboration et de la mise en place des actions, les difficultés ont basculé 
sur un autre bord : il fallait apaiser les tensions avec le comité de quartier 
préexistant, convaincre les habitants de participer à nos projets… Cela n’a 
pas été facile, notamment  du fait que nous devions suivre une procédure 
administrative lourde et formatée devant répondre à des échéances (et 
donc être assez directifs) et dès lors mettre tout le monde d’accord sur la 
priorité de certaines actions. Bref, les choses se sont retournées contre nous. 

Un projet qui démarre avec une trop forte dose d’utopie, trop englobant 
peut prendre le risque, une fois confronté au terrain, de provoquer de la 
résistance, des réticences. C’est ce que nous avons vécu. Il faut du temps 
pour mettre en place des choses sans brusquer, tout en visant l’efficacité 
et la pérennité. C’est un équilibre subtil à trouver entre le but, les moyens 
et les sensibilités. Le point de départ, ce doit être la création de lien de 
sympathie et de confiance. Pour cela, il vaut mieux commencer petit, aller 
sonner aux portes, discuter, organiser un repas, tenir compte des avis 
quitte à revoir le projet à la baisse, etc. Et puis, il s’agit aussi de trouver un 
groupe de “progressistes”, de volontaires, qui se mouillent pour qu’il y ait 
une émulation. Si cela fonctionne, cette énergie peut plus facilement être 
investie dans d’autres projets et s’étendre... 

Aan de rand van het Zoniënwoud bruist de Bezemhoek al 
ruim twee jaar van de energie, dankzij projecten gaande 
van collectieve moestuinbakken tot de ontwikkeling 
van een iPhone app om de mobiliteit te verbeteren. Een 
ontmoeting met Nolwenn en Claude van de stuurgroep.
In het begin was onze ambitie enorm. We wilden een boomgaard, een 
bijenkorf, een moestuin, een kippenhok, fietsparkings, gegroepeerde 
energieaankopen, ... Maar onze betrekkingen met het bestuur stonden de 
concretisering daarvan in de weg. Om onze moeilijkheden te counteren en 
ons doel te bereiken, hebben we besloten in te gaan op de projectoproep 
van de duurzame wijken. Tijdens de uitwerking en invoering van de acties 
doken de problemen echter elders op. We moesten de spanningen met het al 
bestaande wijkcomité kalmeren, de bewoners overtuigen om mee te werken 
aan onze projecten, … Dat was niet gemakkelijk, vooral omdat we een zware 
en strakke administratieve procedure moesten volgen en deadlines moesten 
halen (en dus nogal gericht te werk moesten gaan). Iedereen moest het dus 
eens zijn over de prioriteit van bepaalde acties. Kortom, de dingen hebben 
zich tegen ons gekeerd. 

Een overdreven alomvattend project dat met een overdosis aan utopie van 
start gaat, dreigt op weerstand en terughoudendheid te stuiten eenmaal 
het vaste vorm moet gaan krijgen. En dat is ons dus overkomen. Er is tijd 
nodig om plannen te concretiseren zonder de dingen te overhaasten en 
zonder de doeltreffendheid en duurzaamheid ervan uit het oog te verliezen. 
Je moet een subtiel evenwicht vinden tussen het doel, de middelen en 
de gevoeligheden. Het startpunt moet het scheppen van sympathie en 
vertrouwen zijn. Daarvoor begin je best klein. Aanbellen aan deuren, praten, 
een maaltijd organiseren, rekening houden met de mening van anderen, ook 
al moeten de plannen dan worden bijgesteld, enzovoort. Vervolgens ga je op 
zoek naar een groep “progressisten”, vrijwilligers die betrokken raken zodat 
er wat wedijver ontstaat. Als dat werkt, kan die energie gemakkelijk in 
andere projecten worden gestoken en zich verbreiden ...

Vaincre les résistances

Weerstand overwinnen
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Broebel’air, le quartier de la Place Saint-Pierre à 
Etterbeek est un des premiers à prendre part à l’aventure 
des Quartiers durables. Un des projets principaux de ses 
habitants est de redonner vie à la Place Saint-Pierre, 
tout en améliorant la mobilité et le partage de l’espace 
public. Rencontre avec Didier, membre du groupe pilote.
En rencontrant d’autres quartiers, on s’est rendus compte qu’on avait 
beaucoup de chance d’être aussi soudés. C’est le nerf de la guerre si on 
veut arriver à faire des projets constructifs. Nous, on est huit depuis 
pratiquement le début. On ne se connaissait pas avant de répondre à l’Appel 
à projet. Ce qui est très appréciable aussi, c’est que le groupe est bien 
“balancé” : nous n’avons pas tous le même âge, les mêmes disponibilités, ni les 
mêmes compétences, mais nous sommes arrivés à trouver un fonctionnement 
équilibré grâce à un grand respect mutuel. Tout le monde est conscient 
que certains sont plus efficaces sur le terrain, d’autres lors des phases 
de réflexion, d’autres encore sont plutôt meneurs… Chacun a ses points 
forts et il n’y a pas besoin de hiérarchie pour instaurer le respect et le bon 
fonctionnement. Nous avons atteint ce rythme de croisière après deux ans. 

Au départ, on avait du mal à définir les priorités ainsi que ce que nous 
étions capables de faire ensemble. Puis, lors d’une réunion, on a décidé 
en conscience de cerner plus clairement nos capacités. Notre motivation 
s’est vue grandir dans la mesure même où nos ambitions étant calculées 
plus justement, nous pouvions faire mieux avec moins d’énergie. C’est une 
clé importante pour nous : commencer petit et s’assurer que ce qui est à 
faire est vraiment à notre portée. Une autre clé, c’est la rigueur. Chacun 
se voit distribuer une responsabilité principale dans les actions, tout en 
sachant qu’il sera tout de suite secondé si le besoin s’en faisait sentir. Nous 
sommes bien évidemment dans des rapports d’entraide et de coopération. 
Ce fonctionnement nous permet de nous réunir seulement toutes les quatre 
à six semaines pendant deux heures trente, pas plus. Car c’est aussi une 
clé, il est précieux de pouvoir mesurer son engagement dans une activité 
bénévole ! 

 
Broebel’air (Etterbeek) is een van de eerste wijken die 
deelneemt aan het avontuur ‘Participatieve Duurzame 
Wijken’. De bewoners willen vooral het Sint-Pietersplein 
nieuw leven inblazen door een betere mobiliteit en een 
betere verdeling van de openbare ruimte. Afspraak met 
Didier, lid van de pilootgroep.
Na het contact met andere wijken beseffen we dat we onszelf gelukkig 
mogen prijzen dat we zo nauw met elkaar verbonden zijn. Dat is namelijk 
geld waard om tot constructieve projecten te komen. We zijn al bijna van 
in het begin met acht, maar we hebben elkaar pas na de projectoproep 
leren kennen. Ook het mooie evenwicht in de groep is een pluspunt. We 
verschillen dan wel qua leeftijd, beschikbaarheid of capaciteiten, maar toch 
hebben we een ‘evenwichtige’ werking met een groot wederzijds respect 
kunnen vinden. Iedereen is zich ervan bewust dat sommigen iets efficiënter 
zijn op het terrein of tijdens de overlegmomenten, en dat de ene meer 
leiderscapaciteiten heeft dan de andere … Maar iedereen heeft sowieso zijn 
sterke kanten. Een hiërarchie is voor ons dan ook geen must om efficiënt en 
respectvol te werken. 

In het begin hadden we namelijk wat moeite om onze prioriteiten en 
onze gezamenlijke mogelijkheden te definiëren, maar sinds het tweede 
jaar zitten we echt helemaal op kruissnelheid. Tijdens een vergadering 
hadden we er namelijk bewust voor gekozen om al onze capaciteiten 
beter te duiden. Dit is onze motivatie alleen maar ten goede gekomen. We 
konden onze streefdoelen namelijk beter inschatten en we konden meer 
bereiken met minder energie. De essentie van ons succes: klein beginnen 
en haalbare resultaten voor ogen houden. Nog een niet onbelangrijk aspect 
is duidelijkheid. Iedereen krijgt een belangrijke verantwoordelijkheid in de 
acties, maar weet dat hij indien nodig altijd op iemand kan terugvallen. Onze 
onderlinge relaties zijn dan ook gebaseerd op solidariteit en samenwerking. 
Hierdoor hoeven we trouwens maar om de 4 à 6 weken samen te komen voor 
een vergadering van 2,5 uur. Meer hebben we niet nodig. Je engagement 
voor een vrijwillige activiteit kunnen inschatten ... ook dat is de sleutel tot 
succes!

Rigueur et convivialité

Een aangename en  

duidelijke samenwerking
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Démarré fin 2010, le quartier Neptune est pionnier à 
Bruxelles en matière de cartographie des problématiques 
environnementales avec son projet de MAP-it. Malgré 
des difficultés à mobiliser durablement politiques et 
habitants autour du projet, le groupe pilote continue 
d’œuvrer pour le quartier. La clé : lancer des projets 
concrets ! Entretien avec Cécile, Lucette et Jean.   
Au fur et à mesure de l’avancement, le groupe pilote s’est réduit, d’abord 
quand on est passé de la thématique de l’abattage des arbres au projet plus 
vaste de quartier durable citoyen, puis quand on est passé d’une association 
de fait à une asbl. On a un peu l’impression que s’il faut s’impliquer, les gens 
se démobilisent. Quand il s’agit de travailler on est tout de suite moins 
nombreux. Le MAP-it a été tout de même une belle réussite. Sur base de 
différentes marches urbaines avec les habitants, on a fait une cartographie 
collaborative des problématiques du quartier. Quand on a eu fini, on a eu 
droit à des félicitations de partout, c’était la première fois qu’on faisait ça 
avec une telle ampleur sur Bruxelles. On était fiers. Ca donnait le sentiment 
de pouvoir participer à l’évolution positive de notre quartier et de relier 
ça à une évolution plus globale de Bruxelles. Voir même de rentrer dans une 
dynamique plus large,... au niveau mondial. 

C’est quelque chose de motivant de savoir qu’on est la force citoyenne 
qui vient du bas et va vers le haut. Mais après, lors de réunions avec la 
commune, on a eu l’impression de ne pas être réellement écoutés. De ne pas 
être pris au sérieux. Parfois, on se demande si la commune ne se fiche pas un 
peu de nous… Mais elle semble prise entre des projets déjà planifiés et des 
budgets quasiment nuls. Face à ça, l’important c’est de continuer à proposer. 
Même si tout ne va pas se réaliser tout de suite, les idées se concrétiseront 
peut-être et on y reconnaîtra notre force d’impulsion. En parallèle, il faut 
aussi mener des actions plus concrètes et ponctuelles, qui montrent aux 
gens du quartier qu’il y a des choses qui se passent. Il faut trouver des 
moyens pour accrocher plus facilement les habitants, les mobiliser par des 
choses exceptionnelles qui frappent les esprits. Pour le projet 2013-2015 on 
va y travailler, d’un côté, sur le long terme avec le projet de coulée verte 
et, d’un autre côté, avec le four à pain collectif qui sera très concret et 
visible.

 
De Neptunuswijk brengt met zijn project ‘Map-it’ (eind 
2010) als eerste in Brussel de milieuproblemen in kaart. 
De duurzame mobilisering van beleidsvoerders en 
bewoners rond het project was geen evidentie, maar de 
pilootgroep blijft zich kordaat voor de wijk inzetten. De 
sleutel: concrete projecten lanceren! Gesprek met Cécile, 
Lucette en Jean.
De pilootgroep is stukje bij beetje geslonken. Een eerste keer toen we van 
het thema ‘bomen vellen’ overgegaan zijn op het ruimere project van een 
duurzame wijk, en een tweede keer toen we onze feitelijke vereniging 
hebben ingeruild voor een vzw. We hebben een beetje de indruk dat de 
mensen afhaken als ze de handen uit de mouwen moeten steken. Zodra er 
concreet gewerkt moet worden, neemt het aantal geëngageerde mensen 
zienderogen af. Map-it is in elk geval een mooi succes. Op basis van 
verschillende stadstochten met de bewoners hebben we alle problemen van 
de wijk in kaart gebracht. Na afloop vlogen de felicitaties ons om de oren. 
Nog nooit eerder hadden we zo veel aandacht gekregen in het Brusselse. 
We waren trots. We kregen het gevoel dat we iets konden betekenen voor 
onze wijk en meer algemeen voor Brussel. Of zelfs een nóg grotere positieve 
evolutie teweegbrengen ... op wereldvlak. 

Weten dat je deel uitmaakt van een stadsmacht die zich van beneden naar 
boven opwerkt, dat motiveert enorm. Maar tijdens de vergaderingen met de 
gemeente achteraf hadden we toch het gevoel dat we niet echt gehoord 
werden en niet 100% ernstig genomen werden. Soms vragen we ons af of 
de gemeente ons niet liever kwijt zou zijn … Blijkbaar zijn er al heel wat 
projecten op stapel en heeft de stad bijna geen geld. Maar hoe dan ook, 
het is belangrijk dat we voorstellen blijven indienen. Ook al krijgt niet alles 
meteen vorm, misschien worden de ideeën wel ooit geconcretiseerd. En dan 
hebben wij wel mooi mee aan de kar getrokken. Tegelijk moeten we ook meer 
concrete en precieze acties opzetten, zodat de mensen in de wijk zien dat 
er wel degelijk iets gebeurt. We moeten een manier vinden om de bewoners 
gemakkelijker te binden en hen warm maken met iets fenomenaals waar 
ze achterover van vallen. Met het project 2013-2015 maken we daar alvast 
werk van: enerzijds op lange termijn met de groene connectie en anderzijds 
met de gemeenschapsbroodoven, die wel kan tellen qua concreetheid en 
zichtbaarheid

Marcher à contre courant

Tegen de stroom in
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Le quartier du Wiels s’étend à l’intérieur du triangle 
formé par l’avenue Van Volxem, les parcs de Forest 
et Duden, et l’avenue Wielemans-Ceuppens – du nom 
des brasseries qui y élurent domicile. Fort affecté par 
la fermeture des brasseries, le quartier se constitue 
aujourd’hui une identité nouvelle grâce à l’investissement 
des habitants. Entretien avec Leila, Geneviève et 
Manuela.   
À l’époque, le quartier était un centre de vie effervescent réunissant 
boutiques, cafés, restaurants et résidences. Quand l’industrie brassicole 
Wielemans-Ceuppens a fermé ses portes à la fin des années ‘80, le quartier 
est peu à peu tombé en désuétude et toute l’activité des rues alentours 
a été chamboulée… En quelques années, le quartier a vu ses commerces et 
ses espaces publics désertés. Il est devenu une espèce de no man’s land. 
Aujourd’hui, les choses ont pris une autre direction et notre projet de 
quartier durable y est aussi pour quelque chose.  Avec le groupe pilote, on 
a cherché à redonner une identité propre à notre quartier en organisant 
des rencontres et des activités collectives. Grâce à cela, le quartier porte 
aujourd’hui un nom, il est connu et reconnu comme le quartier du Wiels. 

C’est déjà important ! Mais pour nous, l’essentiel est ailleurs et se situe dans 
le fait que les habitants nous apparaissent intéressés par la démarche de 
quartier durable en tant que tel. On voit, par exemple que les habitants 
veulent réellement se réapproprier la rue et l’investir, investir le quartier. 
Les activités comme la givebox, les ballades des balcons sonores, les 
actions propretés, mais aussi l’assemblée participative bénéficient d’un 
succès parfois impressionnant. Mais il ne faudrait pas que ce succès à 
terme, ne défavorise les plus faibles d’entre nous en les faisant fuir ou en 
les expulsant. Il serait bon que l’on parvienne aussi à intégrer toutes les 
populations pour ne pas entrer dans une logique de gentrification. Pour nous, 
les populations doivent se rencontrer et pas se faire fuir. C’est moins une 
question d’identité à renforcer, donc, que de proposer à des forces neuves 
de contribuer à ce projet de devenir commun. On regrettera toutefois que 
les activités sur l’espace public qui permettent de rendre visible cette 
volonté d’ouverture soient rendues difficiles pour des raisons souvent 
administratives. 

 
De Wielswijk bevindt zich in de driehoek Van Volxemlaan 
– Vorst- en Dudenpark – Wielmans-Ceuppenslaan. Deze 
laatste werd gebaseerd op de oude brouwerijen in de 
straat. De sluiting ervan is destijds hard aangekomen, 
maar de wijk heeft vandaag een nieuwe identiteit 
dankzij de investering van de bewoners. Gesprek met 
Leila, Geneviève en Manuela.
De Wielswijk was vroeger een levendig centrum met allerlei winkels, cafés, 
restaurants en woonhuizen. Toen de brouwerij Wielemans-Ceuppens op 
het einde van de jaren 80 zijn deuren sloot, is de wijk stukje bij beetje 
in verval geraakt en alle activiteiten in de omliggende straten werden 
onderuitgehaald ... Op een paar jaar tijd waren alle handelszaken en 
openbare ruimtes leeggelopen. Een soort ‘niemandsland’, zeg maar. Vandaag 
zijn we een andere weg ingeslagen en ons duurzaam wijkproject is er niet 
voor niets. Met onze stuurgroep hebben we geprobeerd om onze wijk een 
eigen identiteit te geven door bijeenkomsten en activiteiten voor de hele 
gemeenschap te organiseren. Hierdoor heeft de wijk vandaag opnieuw een 
naam. Iedereen (her)kent ons als de Wielswijk. 

En dat is heel belangrijk! Maar wat voor ons echt de essentie is: de bewoners 
lijken oprecht interesse te hebben voor het fenomeen ‘duurzame wijk’ 
op zich. Zo willen de bewoners zich de straat opnieuw echt eigen maken 
en investeren in de wijk. Activiteiten zoals de give box, muziekbalkons 
en netheidsacties, alsook de participatieve vergadering zijn vaak een 
ongelooflijk succes. Maar dit succes mag de zwaksten onder ons op termijn 
niet aan de kant zetten en doen wegvluchten. Het zou goed zijn als we alle 
bevolkingsgroepen kunnen betrekken zodat we niet te maken krijgen met 
een soort van gentrificatie. De bevolking moet net samenkomen en er niet 
vandoor gaan. Het is dus niet zozeer een kwestie van onze identiteit te 
versterken, maar wel van nieuwe spelers voor te stellen om bij te dragen 
aan dit project met het oog op één gemeenschap. We betreuren echter het 
feit dat de activiteiten – die deze openstelling net zichtbaar willen maken – 
op openbare plaatsen vaak om administratieve redenen bemoeilijkt worden.

Vers une identité nouvelle

Naar een nieuwe identiteit
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Le quartier de Saint-Job est actif depuis trois ans par 
le biais de plusieurs projets : un compost, des paniers 
bio, des audits énergétiques, des rencontres… Rencontre 
avec Madeleine, Laurence et Susan du groupe pilote.
La place Saint-Job et le plateau Avijl sont deux noyaux d’identification de 
notre quartier qui concentrent les échanges. L’un de nos objectifs initiaux 
était de renforcer les liens entre les habitants. Un réseau d’habitants 
existait du côté du plateau Avijl. Nous avons combiné nos efforts pour 
renforcer nos réseaux mutuels et nos capacités d’action. Il nous a fallu deux 
ans de travail faits de fêtes, d’apéros, de réunions, avant la mise en place 
de nos actions durables en 2013. Et oui, il faut du temps pour créer des liens.  
 
Le fait, par exemple, de vouloir mettre des choses sur pied dans le seul 
but de créer du lien ne fonctionne pas. Si nous avons été globalement 
bien accueillis par les habitants, au début, lorsque l’on a communiqué sur 
le quartier durable, les gens prenaient un peu peur, sans doute parce que 
cela reste un concept abstrait. Mais, dès lors que nos voisins nous ont vu 
en action au compost, au jardin collectif ou ailleurs, ils se sont montrés 
plutôt partisans et concernés, comprenant que cela pouvait avoir un 
impact concret sur leur quotidien. Et c’est par les projets concrets pris 
comme portes d’entrée, qu’ils sont amenés vers le concept de durable. De 
manière intéressante, c’est aussi par les projets concrets et les services 
rendus visibles et pas en agissant de manière confinée, que nous avons pu 
aller vers les gens et créer de nouveaux liens. Aller vers les gens est un 
enjeu central pour nous. Ceci dit, l’une des difficultés, c’est de maintenir 
l’engagement. Même si les gens ont envie de participer, ils ont rarement le 
temps.

 
De Sint-Jobwijk is al drie jaar met meerdere 
projecten actief: compost, bio-manden, energieaudits, 
ontmoetingen, ... Een ontmoeting met Madeleine, Laurence 
en Susan van de pilootgroep.
Het Sint-Jobplein en het Avijlplateau zijn twee kenmerkende kernen van 
onze wijk waar heel wat gebeurt. Een van onze initiële doelstellingen 
was om de banden tussen de bewoners te versterken. Er bestond al een 
bewonersnet rond het Avijlplateau. Wij hebben onze krachten gebundeld 
om onze wederzijdse netwerken en onze actiecapaciteiten te verstevigen. 
Het kostte ons twee jaar van feesten, aperitiefmomenten en vergaderingen 
organiseren alvorens onze duurzame acties in 2013 aan te vangen. Ja hoor, 
om banden te smeden heb je tijd nodig.  
 
Bijvoorbeeld, dingen op poten zetten met als doel op zich netwerken, dat 
werkt niet. We werden globaal gezien in het begin dan wel goed onthaald 
door de bewoners (toen we informatie over de duurzame wijk begonnen 
te verstrekken) maar de mensen kregen schrik omdat het waarschijnlijk 
nog steeds om een abstract concept ging. Maar zodra onze buren ons in 
actie zagen aan de compost, in de collectieve tuin of elders, stelden ze 
zich eerder gunstig en betrokken op, omdat ze begrepen dat dit wel eens 
een concrete impact op hun dagelijkse leven zou kunnen hebben. En deze 
concrete projecten zorgden ervoor dat er een deur werd geopend naar het 
concept van de duurzaamheid. Het zijn overigens ook concrete projecten 
en duidelijk zichtbare diensten (dus niet door op geïsoleerde wijze te werk 
te gaan) die ervoor gezorgd hebben dat we naar de mensen toe zijn kunnen 
gaan en nieuwe banden hebben kunnen smeden. Naar de mensen toegaan 
is een zeer belangrijk punt voor ons. Dit gezegd zijnde bestaat een van 
de moeilijkheden uit het behouden van dit engagement. Ook al hebben de 
mensen zin om deel te nemen, ze hebben zelden tijd. 

Des actions visibles

Zichtbare acties
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En tant qu’asbl, le groupe pilote du quartier Terdelt était 
déjà constitué en comité de quartier depuis plusieurs 
années. Pour eux, le projet de quartier durable était 
l’occasion d’avoir des ressources supplémentaires pour 
développer l’aspect environnemental du quartier. Quatre 
axes ont été privilégiés : la préservation des ressources, 
l’énergie, le compost et la mobilité. Entretien avec 
Emmanuel du groupe pilote. 
Notre comité de quartier a pas mal d’expérience et est à l’affût de toutes 
problématiques qu’il y a dans le quartier. Il joue aussi un rôle de défense 
des intérêts des habitants face à des décisions communales. De ce côté, on 
n’est pas décisionnaires, mais entendus comme un avis consultatif parce 
que le comité est connu. Sur les 400 foyers, 200 témoignent de leur adhésion 
à notre comité et ce soutien des habitants nous donne du poids face à 
la commune, elle nous écoute. La dynamique du comité de quartier a été 
réutilisée pour le quartier durable. Pour nous, cela forme une continuité. Le 
quartier durable, s’il n’a pas été à l’origine du rassemblement des habitants 
autour des problématiques du quartier, doit être vu comme une ressource 
supplémentaire pour donner un cachet plus vert, plus convivial et plus 
durable à nos activités. L’intérêt a surtout résidé dans le processus de 
participation et de discussion. 
 
Notre crainte a été de ne pas avoir assez de soutien de la part des 
habitants pour ce qui était une nouvelle orientation. Ce qui nous a amenés 
à faire une enquête pour savoir si les gens étaient intéressés. Cela nous a 
également permis d’apprendre s’il y avait une volonté d’aller dans telle ou 
telle direction. Pour finir, la logique du quartier durable a été soutenue au 
sein du quartier. Et aujourd’hui, après avoir pas mal dépensé de moyens en 
temps, en énergie, en finance aussi, pour la communication et la mise en 
place de réunions, on voit beaucoup de gens qui se bougent. Il faut dire que 
l’on partait avec une longueur d’avance par rapport à d’autres quartiers du 
fait que notre structure préexistait. C’était rodé. De plus, la configuration 
sociologique du quartier facilite les choses, les gens qui achètent ici sont 
déjà conscientisés aux problématiques environnementales. Terdelt est un 
quartier atypique dans la Région, il est un peu comme un village au centre 
de la ville. L’entité est parfaitement identifiable, ça nous a facilité la tâche 
pour la définition du périmètre, mais aussi pour se comprendre quand on 
discute du quartier. Maintenant, la difficulté, c’est peut-être de maintenir 
tout ça.

 
Als vzw was de pilootgroep van de wijk Terdelt al 
enkele jaren lang actief als wijkcomité. Voor hen was het 
duurzaam wijkproject de gelegenheid om extra middelen 
te verkrijgen om het milieuaspect van de wijk te 
ontwikkelen. Aan vier punten werd extra veel aandacht 
geschonken: de vrijwaring van de middelen, energie, 
compost en mobiliteit. Een gesprek met Emmanuel van de 
pilootgroep. 
Ons wijkcomité heeft heel wat ervaring en vangt alle problemen op die zich 
in de wijk voordoen. Het neemt ook de rol op zich van belangenbehartiger 
van de bewoners tegenover gemeentelijke beslissingen. Op dit vlak zijn we 
geen beslissingnemers maar worden we beschouwd als een raadplegend 
orgaan omdat het comité gekend is. Op de 400 gezinnen getuigen 200 van 
hun aansluiting bij ons comité, en deze steun van de bewoners geeft 
ons gewicht naar de gemeente toe, die naar ons luistert. De dynamiek 
van het wijkcomité werd ook voor de duurzame wijk gebruikt. Voor ons 
betekent dit een continuïteit. Als de duurzame wijk zélf geen drijfveer is 
om de bewoners rond problemen uit de wijk samen te brengen, moet deze 
gezien worden als een extra middel om een groenere, gemoedelijkere en 
duurzamere toets aan onze activiteiten te geven. Het belang lag vooral in 
het participatie- en discussieproces. 
 
Onze vrees was dat we niet genoeg steun van de bewoners zouden krijgen 
voor onze nieuwe oriëntering. Daarom voerden we een enquête om te 
weten of de mensen geïnteresseerd waren. Zo kwamen we ook te weten of 
men in de ene of de andere richting wenste te evolueren. Ten slotte werd 
de logica van de duurzame wijk binnen de wijk gesteund. En vandaag, na 
heel wat inspanningen en tijd, energie en geld voor de communicatie en de 
organisatie van vergaderingen, zien we dat veel mensen in actie komen. 
We moeten zeggen dat we met een armlengte voorsprong op de andere 
wijken van start zijn gegaan aangezien we al een bestaande structuur 
hadden. Het liep al gesmeerd. Daarenboven vergemakkelijkt de sociologische 
samenstelling van de wijk de dingen. De mensen die hier kopen zijn zich al 
bewust van de milieuproblemen. Terdelt is een atypische wijk in het gewest, 
te vergelijken met een dorp in het midden van de stad. Het is een perfect 
identificeerbare entiteit, wat ons de taak vergemakkelijkt om de zone af 
te bakenen, maar ook om elkaar te verstaan wanneer we het over de wijk 
hebben. Nu is de uitdaging om dit allemaal zo te houden.

Organisation et expérience  

Organisatie en ervaring  
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